
 PROCÉS PARTICIPATIU SOBRE EL NOU SISTEMA DE RECOLLIDA DE RESIDUS A SANT VICENÇ DELS 
HORTS 

BARRI DE SANT JOSEP. 9 de març de 2023, Escola Mare de Déu del Rocío 

Essent les 18:20h del dia 9 de març de 2023 s’inicia l’obertura de portes a la sessió previ 

registre de les persones participants. 

Assistents: 28 

Benvinguda i presentació 

La Regidora Paqui Capellades dona la benvinguda i agraeix la participació a les persones 

assistents. 

Seguidament, Yolanda Martín, Cap de Participació i Convivència de l’Ajuntament de Sant 

Vicenç dels Horts dona la benvinguda i agraeix la participació a les persones assistents. 

Seguidament fa una explicació del context que ha motivat la realització del procés 

participatiu sobre el nou sistema de recollida de residus. 

Presentació Tècnica 

La consultoria ENTORNa3 realitza l’explicació tècnica tant del procés participatiu com dels 

dos sistemes de recollida que es proposen. L’explicació es centra en els següents punts: 

• Fases del procés participatiu 

• Context 

• Sistemes de recollida proposats: contenidors tancats i porta a porta 

• Enquesta disponible a la plataforma web de participació 

Dinàmica participativa 

Es divideix el total d’assistents en 3 grups de treball i es responen dos qüestionaris, un per 

la recollida amb contenidors tancats i un pel porta a porta. Els qüestionaris presenten 

preguntes concretes a les quals cal que el grup doni resposta pensant en quines serien 

les seves preferències en cas que s’implantés cada un dels sistemes. 

Es recullen els qüestionaris per tal de poder recopilar les opinions de cara a l’elaboració 

de l’informe final del procés participatiu. 

Torn de paraules 

Es recullen els següents comentaris i respostes: 

Es comenta que hi ha zones del municipi en que els carrers són molt estrets i ara ja amb 

prou feines es pot passar. Si s’afegeixen els cubells del porta a porta, no es podrà circular. 

• Es respon que és cert que hi ha zones del municipi on serà complicat. Ara mateix 

hi ha 2 sistemes i es tracta de decidir quin anirà millor, aquest és l’objectiu del 

procés. Actualment s’està parlant de com són els sistemes. En cas de voreres 

estretes, si finalment hi ha porta a porta, es buscarà la millor solució. 

Es comenta que ara mateix la zona de pas cap al Parc del Pi Gros està plena d’orins i 

excrements. Aquesta problemàtica s’agreujarà amb cubells al carrer, que també 

s’embrutaran.  

• Es respon que aquest pot ser un dels contres pel que fa al porta a porta. Si és el 

model escollit, es buscarà la millor opció per cada zona. 

Es pregunta qui netejarà els cubells. 



 PROCÉS PARTICIPATIU SOBRE EL NOU SISTEMA DE RECOLLIDA DE RESIDUS A SANT VICENÇ DELS 
HORTS 

• Es respon que des del moment en que s’entreguen, els cubells son propietat de 

l’habitatge i per tant, la llar és la responsable de netejar-los. En el cas de comunitats 

de veïns és propietat de la comunitat i també serà aquesta la responsable del seu 

correcte manteniment. 

Es pregunta com es ponderarà la taxa justa. 

• Es respon que l’aplicació d’aquest tipus de taxa és l’objectiu de futur però que no 

es produirà just després de la implementació del nou sistema de recollida. Que 

caldrà un temps per recollir dades i veure com està funcionant i, posteriorment, 

elaborar un estudi detallat que tingui en compte totes les casuístiques per poder 

disposar d’una taxa d’aquesta tipologia. 

Es pregunta què passa si els contenidors tancats no funcionen tot i passar la targeta 

correctament. 

• Es respon que la majoria de sistemes tenen una alarma en la tecnologia que avisa 

que el mecanisme no funciona correctament, fent que es pugui solucionar el més 

aviat possible. Tot i això, normalment el mecanisme quan s’espatlla queda obert. 

Es pregunta què passa si es perd la targeta o cubell. 

• Es respon que normalment ja està previst un percentatge de reposició d’aquests 

elements i que els primers canvis no es farien pagar. 

Es pregunta si hi ha limitació de volum d’aportació en el porta a porta. Hi ha municipis que 

si treus més del que cap al cubell, no t’ho recullen. 

• Es respon que la majoria de municipis tenen una limitació, que és el que cap dins 

el cubell, però també hi ha municipis que sí que permeten una major aportació. En 

el moment que calgui estudiar la metodologia més adient pel municipi, aquesta 

qüestió també es resoldrà. 

Es pregunta qui assumirà el cost de les bosses si aquestes han de portar xip, ja que són 

més cares. 

• Depèn del model que s’esculli. Això només succeirà si es decideix fer la recollida 

porta a porta amb bossa amb xip (identificada i homologada). En cas que fos així, 

és cert que el seu cost queda repercutit en la ciutadania i que majoritàriament la 

bossa amb xip és la de la resta. Normalment aquestes bosses amb xip les reparteix 

l’Ajuntament 2 cops l’any. 

Es pregunta si amb el sistema de contenidors tancats es podrà llençar orgànica cada dia. 

• Es respon que el contenidor d’orgànica és el que s’intenta que s’utilitzi més per 

fomentar la correcta separació de la fracció. Així doncs, mai es limiten les 

aportacions al contenidor d’orgànica. En el cas del contenidor de resta, aquí si que 

es poden limitar les aportacions setmanals per tal que la ciutadania hagi de separar 

els residus que generen, tot i que no se sap si, en cas d’implementar contenidors 

tancats, s’optaria per aquesta opció. 

Es pregunta si no hi ha més opcions que el porta a porta o els contenidors tancats. 

• Es respon que els sistemes que actualment existeixen que identifiquen l’usuari són 

aquests dos. Tot i això, hi ha moltes modalitats i opcions dins de cada un, així com 

sistemes mixtos de contenidors oberts i porta a porta o contenidors tancats segons 

la fracció.  
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Es pregunta què cal fer amb els residus si per qüestions laborals no es pot complir amb 

l’horari del porta a porta. 

• Es respon que existeixen diferents solucions per aquests casos. El més comú són 

les àrees d’emergència, punts de recollida tancats i amb identificació habilitats per 

a l’aportació dels residus en casos puntuals de necessitat. 

Es pregunta si es respectaran les ubicacions actuals dels contenidors? 

• Es respon que sí. 

Es comenta que si la intenció és fomentar la separació de l’orgànica, com pot ser que no 

es reculli l’orgànica cada dia amb el sistema porta a porta. 

• Es respon que amb contenidors tancats es pot dipositar l’orgànica cada dia, però 

amb el porta a porta no es pot recollir l’orgànica diàriament per un tema de 

despeses. Recollir 10.000 cubells d’orgànica, segons els habitatges del municipi, 

representaria a nivell d’horaris, personal i maquinària uns costos inassolibles. A 

gairebé cap municipi es recull l’orgànica cada dia amb el sistema porta a porta. 

Qualsevol sistema té els seus pros i contres. 

Una veïna comenta que no es pot demanar a la població un canvi d’hàbits tant gran i més 

per anar cap a uns sistemes de recollida antics que ja es van treure. El que caldria fer és 

més conscienciació ciutadana per augmentar la recollida selectiva. 

Es pregunta com s’aplica la taxa justa i com es farà per comunitats de veïns, amb bujols 

comunitaris amb els que no es podrà saber qui està llençant els residus. 

• Es respon que la legislació (nova Llei de residus espanyola) obliga a anar cap a 

taxes justes. Actualment hi ha alguns municipis que tenen una taxa de residus amb 

una part fixa i una part variable. La part variable seria la calculada respecte la 

generació i la correcta separació de residus, tot i que en tots els casos és molt 

petita perquè tot just s’està començant. Perquè una taxa sigui justa, fan falta dades. 

Es donen exemples d’alguns municipis que tenen aquest tipus de taxa. 

• En el cas de les comunitats de veïns, serà més difícil poder aplicar una taxa justa 

a tota la comunitat. 

Es pregunta fins a on caldrà portar els residus si no es pot coincidir amb l’horari de 

recollida. 

• Es respon que normalment no es posen gaires àrees d’emergència per intentar que 

no siguin punts de fuga del sistema. Si es posessin moltes àrees, aquestes es 

convertirien en sistemes de contenidors. 

Es pregunta si l’ajuntament ha pensat en fer un control més exhaustius de les plagues i 

quina serà la problemàtica amb els residus emmagatzemats a les llars. 

• Es respon que dependrà del sistema escollit. N’hi ha que permeten dipositar els 

residus diàriament i altres que s’han d’emmagatzemar uns dies a les llars, cal que 

cadascú ho valori. 

Es pregunta sobre quant fa que es va implantar el primer porta a porta. 

• Es respon que l'any 2000, els municipis de Tiana, Tona i Riudecanyes van 

implantar per primer cop a Catalunya un servei de recollida selectiva porta a porta. 

Es dona per acabada la sessió a les 20:35h. 


